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واگذاري انتخاب صادرکنندگان
 نمونه پايتخت  به اتاق تهران

رئي��س کنفدراس��يون ص��ادرات 
اي��ران، از واگ��ذاري فرآيند انتخاب 
صادرکنندگان نمونه استان تهران، 
ب��ه اتاق بازرگان��ي تهران خبر داد و 
گفت: اين اقدام براي نخس��تين بار 
صورت گرفته است. به گزارش اتاق 
بازرگاني تهران، انتخاب صادرکننده 

نمونه اس��تان تهران به اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و کش��اورزي 
تهران واگذار شد. اين خبر را محمد لاهوتي عضو هيات نمايندگان 
اتاق تهران و رييس کنفدراس��يون صادرات به روابط عمومي اتاق 
تهران اعلام کرد که اکنون مسئوليت دبيرخانه انتخاب صادرکننده 
نمونه توسط مسعود خوانساري برعهده او گذاشته شده است. وي در 
مورد اين تفويض اختيار گفت: در نخستين جلسه کارگروه انتخاب 
صادرکنن��ده اس��تان تهران به دليل تعامل��ي که ميان اتاق تهران و 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران وجود دارد، مسئولان 
اين س��ازمان پذيرفتند که انتخاب صادرکننده نمونه اس��تان تهران 
را به اتاق تهران واگذار کنند. بدين ترتيب با پيمودن فرآيند قانوني 
اين واگذاري و دريافت مجوز شوراي عالي صادرات استان تهران، 
دبيرخان��ه و کارگ��روه انتخاب صادرکنن��دگان نمونه به اتاق تهران 

انتقال يافت.

رتبه دهم توليد فولاد جهان به ايران رسيد
آمارهاي انجمن جهاني فولاد نشان مي دهد: توليد فولاد ايران در 
ماه سپتامبر سال جاري ميلادي با 40.4 درصد رشد به 2 ميليون و 
230 هزار تن رس��يده و در جايگاه دهم توليدکنندگان فولاد جهان 
قرار گرفته است. انجمن جهاني فولاد اعلام کرد: توليد فولاد ايران 
در 9 ماه نخست امسال )سال 2017( به 16.233 ميليون تن رسيده 
که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 22.9 درصد رشد داشته است. 
فولاد توليدي ايران نيز در 9 ماه نخست سال 2016 برابر با 13.210 
ميليون تن بوده اس��ت. براس��اس اين گزارش، ايران در ماه سپتامبر 
2.230 ميليون تن فولاد توليد کرده است که نسبت به مدت مشابه 
س��ال گذش��ته 40.4 درصد رشد داش��ته است. توليد فولاد ايران در 
س��پتامبر 2016 برابر با1.588 ميليون تن بوده اس��ت. براساس اين 
گزارش، ايران در ميان 66 کشور توليدکننده فولاد که 99 درصد فولاد 
جهان را توليد مي کنند، در ماه سپتامبر در جايگاه دهم قرار گرفته و 
در 9 ماه نخست امسال دوازدهمين کشور بزرگ توليدکننده فولاد 
در جهان بوده است. براساس آمارهاي انجمن جهاني فولاد، در ماه 
سپتامبر چين با توليد حدود 72 ميليون تن، ژاپن با 8.6 ميليون تن 

و هند 8.2 ميليون در جايگاه هاي اول تا سوم قرار دارند.

اختصاص معافيت گمرکي
 وزارت صنعت به برخي قطعه سازان

ناي��ب رئي��س انجم��ن تخصصي 
صنايع همگن قطعه س��ازي کشور 
ب��ا گلاي��ه از عدم توجه به وضعيت 
قطعه س��ازان و وخيم ت��ر اوض��اع 
نقدينگ��ي در اي��ن صنع��ت گفت: 
همچنان صنعت قطعه سازي ايران 
از کسري منابع مالي رنج مي برد در 

حالي که قس��مت مهمي از آن نزد خودروس��ازان بلوکه شده است. 
احمدرضا رعنايي در گفتگو با خبر خودرو اظهار داشت: قطعه سازان 
مدت هاس��ت در فش��ار بي پولي، کسري بودجه و مشکلات کاهش 
س��رمايه در گ��ردش ق��رار دارن��د و همچنان با اين معضل دس��ت 
به گريبان هس��تند. وي همچنين به توافقات اخير قطعه س��ازان 
ب��ا همتاي��ان فرانس��وي و تاثير مذاکرات ص��ورت گرفته بر اوضاع 
قطعه س��ازان داخلي پرداخت و گفت: البته اين توافقات عمدتا در 
راستاي توانمندسازي قطعه سازان داخلي صورت گرفته و مسلما تا 
دستيابي به نتايج مورد نياز و تبديل اين توافقات به قراداد فرصتي 
لازم اس��ت. وي افزود: بي ش��ک با امضاء اين توافقات به قرارداد 
رسمي شاهد بهبود سرمايه در گردش قطعه سازان و بهبود جريان 
صادرات در صنعت قطعه سازي کشور خواهيم بود. وي تاکيد کرد: 
پيش بيني مي شود اين همکاري و توافقات با شرکت هاي خارجي 
در آينده ثمرات خوبي را براي قطعه سازان داخلي به همراه داشته 
باشد. رعنايي خاطرنشان کرد: در صورتي که امکان تامين برخي از 
مواد اوليه مورد نياز قطعه سازان در داخل فراهم نشود وزارت صنعت 
طي فرايندي يک يا دو بار در س��ال بس��ته به نوع قطعات، معافيت 

گمرکي را براي درخواست کنندگان در نظر مي گيرد.
 

لزوم واگذاري سياست گذاري 
صنعت خودرو  به مرجعي واحد

عض��و هي��ات مديره خانه صنعت ، معدن و تجارت ايران مي گويد: 
با تقويت توان مالي واحدهاي توليدي بي شک بازار توليدکنندگان 
ني��ز توس��عه خواه��د يافت. آرمان خالق��ي در گفتگو با خبر خودرو 
اظهار داش��ت: در س��ال هاي اخير بس��ياري از واحدهاي توليدي 
ب��ه جه��ت اف��ت توان مالي و کاهش س��رمايه در گردش، قادر به 
توس��عه بازار نبوده اند. وي با اش��اره به تبعات ش��رايط کنوني بر 
اوضاع توليدکنندگان، تصريح کرد: افت توان مالي در بسياري از 
واحده��اي توليدي موجب گرديده که بس��ياري از توليدکنندگان 
از جمله قطعه س��ازان گرفتار خودروس��از شده و مطالبات معوق در 
اي��ن بخ��ش افزايش يابد. به گفت��ه وي نحوه پرداخت مطالبات و 
تاخيرهاي صورت گرفته در اين راس��تا ش��رايط را براي واحدهاي 
قطعه س��ازي بس��يار سخت و دشوار کرده است. اين فعال در حوزه 
صنعت و توليد کشور مهمترين گام در مسير تحقق اهداف موجود 
در صنعت خودرو و قطعه س��ازي را سياس��ت گذاري درست در اين 
مسير و تلاش در جهت توسعه برند عنوان کرد و افزود: در شرايط 
کنوني لازم است تا سياست گذاري درست براي دستيابي به برندي 
بين المللي در صنعت خودرو صورت گيرد. خالقي تاکيد کرد: صنعت 
خ��ودرو اي��ران براي اينکه به طراح��ي و توليد خودروهايي با برند 
بين المللي دس��ت يابد بايد سياس��ت گذاري و تصميم گيري در اين 

بخش به مرجعي واحد واگذار شود.

تحقيق و توسعه در صنعت خودرو
 متناسب با انتظارات نيست

عض��و کميس��يون صناي��ع و مع��ادن مجلس با اش��اره ب��ه اينکه 
رقابت پذي��ري در صنع��ت خ��ودرو يک اصل اقتص��ادي پذيرفته 
محسوب مي شود، اظهار داشت: در دنيا توجه به نظر خريداران از 
مسائل مطرح است به طوري که اين موضوع فضاي رقابتي را در 
صنعت خودرو ايجاد کرده اس��ت. س��يدمهدي مقدسي در گفتگو با 
خبرخودرو گفت: به دليل آسيب پذيري اقتصاد، در سال هاي اخير 
تلاش مضاعفي براي حمايت از صنعت داخلي صورت گرفته البته 
اين حمايت مش��روط برعدم تضييع حقوق خريداران بوده اس��ت. 
وي ب��ا تاکي��د ب��ر عدم تضييع حقوق خريداران خاطرنش��ان کرد: 
خودروس��ازان داخلي به منظور حمايت از حقوق مصرف کنندگان 
موظف به ارتقاء کيفيت و کاهش قيمت خودرو هس��تند. مقدس��ي 
افزود: بايد بخش آرندي و تحقيق و توسعه به عنوان امري ضروري 
در صنعت خودرو فعال ش��ود در حالي که امروز ميزان فعاليت در 

اين بخش متناسب با انتظارات نيست.

پيشخوان

صنعت، معدن،تجارت

رشد 10 برابري جمع آوري کالاي قاچاقبراي توسعه صادرات نقشه راه نداريمسال ۹۹، سال جهش صادارتي محصولات ايران
معاون س��ازمان ملي اس��تاندارد ايران با 
اشاره به اينکه در بيش از 90 کشور جهان 
استاندار ايران داراي اعتبار است، گفت: 
سال 1399 سال جهش صادراتي ما در 
دني��ا خواهد بود. جهانبخش س��نجابي 

ش��يرازي اظهار کرد: بيش��تر تمرکز نظام استانداردسازي کشور 
بر روي استانداردسازي کالا است. يکي از اشتباهات ما اين است 
که در نظام استانداردسازي، استانداردسازي و کيفيت را به جاي 
هم در نظر مي گيريم. وي افزود: مادامي که در استانداردس��ازي 
ب��ه رضايتمن��دي و انتظ��ارات مصرف کننده توجه نکنيم، موفق 
نخواهيم بود. سنجابي شيرازي گفت: تحقيقات جهاني نشان داد 
که کشورهايي که توسعه پيدا کردند سه موضوع استانداردسازي، 

مديريت کيفيت و رقابت پذيري را مدنظر گرفتند.

نايب رئيس اتاق بازرگاني ايران از افت 
وزني و ارزشي صادرات در شش ماه اول 
امسال خبر داد و تصريح کرد که نقشه 
راهي براي توسعه صادرات وجود ندارد 
و صرفا يک سلس��ه اقدامات موردي و 

مقطعي براي صادرات انجام مي ش��ود. پدرام س��لطاني درباره 
وضعي��ت ص��ادرات و مهمتري��ن موانع توس��عه آن اظهار کرد: 
آمارهاي موجود حاکي از اين است که صادرات کشور در نيمه 
نخست سال جاري از نظر وزني سه درصد و از نظر ارزشي چهار 

درصد افت داشته است. 
وي با بيان اينکه روند توس��عه و رش��د صادرات مدتي اس��ت که 
متوقف شده است، ادامه داد: اصولا دولت سياستي براي توسعه 

صادرات ندارد.

رئي��س س��ازمان حماي��ت از مصرف 
کنن��دگان و توليدکنندگان از 10 برابر 
ش��دن جم��ع آوري کالاي قاچ��اق از 
ش��بکه عرضه در س��ال 95 در مقايسه 
ب��ا 94 خب��ر داد. محم��ود نوابي افزود: 

س��امانه 124 آم��اده دريافت گ��زارش عرضه کالاي قاچاق از 
سوي مردم است که با دريافت اين گزارش ها سازمان حمايت 
با کمک س��ازمان تعزيرات براي جمع آوري کالاي قاچاق و 

جريمه واحد متخلف اقدام خواهد کرد.
 وي برخورد با کالاي قاچاق را اولويت اول س��ازمان حمايت 
دانست و گفت: مصرف کنندگان مي توانند در صورت نارضايتي 
از هر کالايي و کيفيت و کميت خدمات پس از فروش و قيمت؛ 

شکايات خود را اعلام کنند.

بعيد است تراز تجاري امسال مثبت شود نايب رييس کنفدراس��يون صادرات گفت: اگر مش��تقات نفت و 
گاز را از صادرات غيرنفتي کم کنيم تازه مش��خص مي ش��ود که 
وضعيت در اين حوزه چگونه اس��ت. برهمين اس��اس به شخصه 
بعيد مي دانم تا پايان س��ال تراز تجاري ايران به حالت مثبت باز 
گردد. جمش��يد نفر در گفتگو با ايس��نا، در زمينه ارزيابي وضعيت 
صادرات در هفت ماه اول س��ال، اظهار کرد: صادرات يک اتفاق 
نيس��ت بلکه امري برنامه ريزي ش��ده است. اگر به دنبال صادرات 
پايدار هس��تيم نبايد فقط به انتظار يک اتفاق باش��يم و به عنوان 
مثال بگوييم اگر روسيه را تحريم کنند بازارهاي بيشتري خواهيم 
داش��ت. وي گفت: براي دسترس��ي به صادرات پايدار بايد بيش 

از همه برنامه داش��ت و براي توس��عه صادرات در وهله اول لازم 
اس��ت فرهنگ صادراتي در کش��ور را ايجاد کنيم. نايب رييس 
کنفدراسيون صادرات ادامه داد: اين حرف بدين معناست که اگر 
زماني يک کالا را صادر کرديم و براي آن بازار مناسبي ايجاد شد 
مس��ئولان در زمان کمياب ش��دن آن کالا در داخل کشور جلوي 
ص��ادرات آن را نگيرن��د. نفر همچنين اظهار کرد: اکنون آنچه در 
کشور ما رخ مي دهد با فرهنگ صادراتي در تضاد است. از سوي 
ديگر لازم است براي توسعه صادرات، توليدات ما صادرات محور 

باشد. براي رسيدن به اين نقطه نيز بايد قيمت تمام شده کالاهاي 
ما به مراتب پايين تر از حد فعلي باشد اما اکنون قيمت تمام شده 
کالاها رقمي بسيار بالا است. رئيس اتحاديه صادرکنندگان روده 
اف��زود: ع��لاوه بر اين موضوع بهره بانکي، موضوعات مربوط به 
تامين اجتماعي، ماليات، تعطيلات مکرر و بيش از حد، بهره وري 
پايين و مواردي از اين دس��ت از ديگر موانعي اس��ت که تا زمان 
برطرف نشدن آنها مشکلات صادراتي قابل برطرف شدن نيست. 
نفر همچنين اظهار کرد: تا زمان مهيا نشدن اين شرايط هر اتفاق 

خوبي که در صادرات رخ دهد مقطعي خواهد بود. به عنوان مثال 
ممکن اس��ت در مقطعي مانند مقطع فعلي صادرات آبزيان رش��د 
کند اما نمي توان روي پايدار بودن اين موضوع حساب کرد. نايب 
رييس کنفدراس��يون صادرات درباره  وضعيت تراز تجاري کشور 
و اينکه گاه گفته مي ش��ود ممکن اس��ت اين تراز تا پايان س��ال به 
حالت مثبت درآيد، تاکيد کرد: اميد چنداني ندارم که تراز تجاري تا 
پايان سال مثبت شود. ضمن اينکه بايد از صادرات غيرنفتي تعريف 
جديدي ارائه کنيم، چراکه نفت نعمت است اما ما به عنوان نعمت 
نگاه نکرده و به دنبال صادرات نعمت هستيم براين اساس لازم 

است مشتقات نفتي از صادرات غيرنفتي جدا شوند.

افزايش 12 درصدي صادرات محصولات صنايع غذايي
ص��ادرات محص��ولات صناي��ع غذاي��ي کش��ور در ش��ش ماه 
نخس��ت س��الجاري در مقايس��ه با مدت مش��ابه سال قبل؛ 12 
درصدي افزايش نشان مي دهد، درهمين زمينه روند صادرات 
فرآورده ه��اي لبن��ي 19 درصد، روغن نباتي 7 درصد، اس��انس 
و عرقي��ات 9 درص��د، ميوه هاي خش��ک14درصد، کنس��رو و 
ش��يريني10 درصد و همچنين ديگرخوراکي ها 5 درصد رش��د 
نشان مي دهد. به گزارش روزنامه تجارت، رئيس هيئت مديره 
تعاوني مواد غذائي ايران همچنين از رشد صادرات مواد غذائي 
ايران به روس��يه در ش��ش ماه نخست سالجاري نسبت به مدت 
مش��ابه س��ال قبل خبر داد و گفت: طي اين مدت صادرات مواد 
غذايي کشورمان به حدود 450 ميليون دلار رسيد که اين رقم 

در سال گذشته حدود 310 ميليون دلار بود.
مهدي کريمي تفرشي با بيان اينکه 300 ميليون جمعيت روسيه 
به بازار ايران احتياج دارد؛گفت: در حال حاضر ما انواع لبنيات، 
ميوه هاي خشک، ميوه و سبزيجات، کشمش،کنسرو و شيريني 

به روسيه صادر مي کنيم.
رئيس هيئت مديره تعاوني مواد غذائي ايران گفت:دستور ويژه 
پوتين براي تامين 20 درصدي مواد غذايي از ايران، فرصت ويژه 

اي را براي صنعت غذايي کشورمان مهيا کرده است، پوتين به  
دستور داده که تجار روسي20 درصد از نياز کشورشان در بخش 
مواد غذايي را از ايران تامين کنند که اگر اين تحقق پيدا کند، 

ارزش مالي آن حدود 30 ميليارد دلار خواهد بود.
کريمي تفرش��ي با بيان اينکه هنوز س��هم محصولات ايراني در 
واردات 27 ميليارد دلاري روس��يه ناچيز اس��ت، افزود: مس��اله 
اساسي صادرات به روسيه، قيمت تمام شده بالاي محصولات 
ايراني است و اين قيمت تمام شده بالا نيز ناشي از گران بودن 
هزينه هاي توليد در کش��ور اس��ت. يعني توليدکنندگان هم مواد 
اولي��ه م��ورد ني��از خود را گران تهي��ه  مي کنند و هم هزينه هاي 
سربار توليد، سبب  مي شود که قيمت تمام شده محصول نسبت 
به قيمت رقبا بالا باشد.  وي گفت: اگر قرار باشد به بخش هاي 
خوبي از بازار روس��يه دس��ت يابيم، دولت بايد صادرکنندگان را 
از طريق کمک هاي يارانه اي و کاهش هزينه حمل ونقل مورد 
حمايت قرار دهد. اين يارانه در س��ال گذش��ته با درايت وزارت 
جهادکش��اورزي به صادرات لبنيات اختصاص يافت و جهش 
صادرات��ي در اي��ن بخش حاصل ش��د. ام��ا در اقلام ديگري که 
داراي مزيت صادراتي اس��ت، اين حمايت ها مش��اهده نش��د يا 

بسيار کم بود. علاوه بر اين ها، تعرفه هاي گمرکي نيز در جهت 
حماي��ت از صادرکنن��دگان ايراني نيس��ت. رئيس هيئت مديره 
تعاون��ي م��واد غذائ��ي ايران در ادام��ه از افزايش ظرفيت توليد 
واحده��اي تولي��دي خبر داد و گف��ت: ظرفيت توليد کارگاه ها و 
کارخانه ه��اي م��واد غذائي ط��ي 9 ما اخير بطور ميانگين حدود 

15دصد افزايش يافته است.
وي اضافه کرد: اين افزايش توليد مي تواند علت هاي مختلفي 
داش��ته باش��د که مهمترين آنها باز ش��دن فضاي بهتر مبالات 
اقتصادي نس��بت به س��ال هاي گذش��ته/ افزايش صادرات و 
بازاره��اي جدي��د صادراتي از جمله قط��ر، عراق بعد از داعش، 
روس��يه و کش��ورهاي آس��ياي ميانه/ بهتر ش��دن نسبي بسته 
بندي ها / بهتر ش��دن نس��بي کيفيت ها / يک مقدار هم توجه 
دولت به صنعت اس��ت البته هنوز انتظارات را بصورت صد در 

صد برآورده نکرده اند.
کريمي تفرش��ي اف��زود: صناي��ع غذاي��ي در اي��ران از صناي��ع 
پيش��رفته و باکيفيت محس��وب مي شوند که در بازار کشورهاي 
منطقه اي، اوراسيا، قفقاز، روسيه و کشورهاي حوزه خليج فارس 

مشتري هاي خاص خودش را دارد.

رئي��س هيئ��ت مديره تعاوني مواد غذائي ايران گفت: اگر ايران 
به WTO بپيوندد اولين ظرفيت در صنايع غذايي پيش خواهد 
آمد؛ لذا بايد چالش هاي پيش روي صنعت غذايي برطرف شود؛ 
چالش هاي��ي ک��ه از جنس قانون و عدم دخالت دولت در تعيين 

قيمت است.
کريمي تفرش��ي در ادامه با بيان اينکه س��ال گذش��ته در بخش 
محصولات شيلاتي يک ميليون و 100 هزار تن توليد داشتيم، 
گف��ت: در همي��ن س��ال 110 ه��زار تن از اي��ن محصولات به 
ديگر کش��ورها صادر ش��د و از اين صادرات؛ حدود420 ميليون 
دلار ارز عاي��د کش��ور ش��د. 400 مرک��ز ف��رآوري ش��يلات در 
 کش��ور داري��م و بي��ش از 220 هزار نفر در اين بخش اش��تغال

 دارند. 

گروه صنعت، معدن و تجارت: روز گذشته اتاق ايران ميزبان ناصر 
سراج، رئيس سازمان بازرسي کل کشور بود. او ديروز در نشست 
صبحانه کاري اعضا و هيات رييسه اتاق بازرگاني ايران حاضر شد 
و درباره بلاي کارت هاي بازرگاني صوري يا به اصطلاح يک بار 
مصرف براي اقتصاد کش��ور گلايه کرد و خواس��تار س��اماندهي 
س��ريع تر اين کارت ها در کش��ور ش��د. س��راج با اشاره به حدود و 
وظايف سازمان بازرسي کل کشور عنوان کرد: سازمان بازرسي 
براس��اس اصل 174 قانون اساس��ي تشکيل شد و داراي قدمتي 
108 س��اله اس��ت. يکي از وظايف اين سازمان نظارت بر اجراي 
صحيح قوانين در دستگاه هاي اداري است. سازمان بازرسي زير 

نظر مسقيم رييس قوه قضاييه قرار دارد.
رييس سازمان بازرسي کل کشور با بيان اينکه نحوه کار سازمان 
بازرس��ي به س��ه ش��کل بازرسي مستمر، بازرس��ي فوق العاده و 
بازرس��ي موردي انجام مي ش��ود، تصريح کرد: بازرس��ي مستمر 
ش��امل بازرس��ي اي مي شود که در طول سال بازرسان از وزارت 
خانه ها بازديد مي کنند. بازرس��ي فوق العاده هم ش��امل آن قبيل 
بازرس��ي هايي مي ش��ود که به دستور مقام معظم رهبري، رييس 
جمهور و يا رييس قوه قضاييه باش��د و در نهايت بازرس��ي هاي 
موردي که مربوط به تقاضاي مردم و کس��اني اس��ت که اعلام 
مش��کل مي کنند و س��ازمان بازرس��ي به صورت موردي به آنها 
ورود مي کند. سراج با بيان اينکه تا کنون بيش از 48 هزار تماس 
مردمي از طريق فضاي مجازي و شماره تماس 136 ثبت شده 
است، اظهار کرد: طبق قانون ارتقاء سلامت نظام اداري و مقابله 
با فساد ما وظيفه داريم ظرف مدت يک ماه گزارش ها را به شاکي 
اعلام کنيم، البته اين اعلام گزارش به معناي اعلام نتيجه نهايي 
نيست بلکه شامل نحوه رسيدگي به پرونده و وضعيت شکايت 
است. با توجه به اينکه پيشگيري، ضد فسادي و آمبودزماني از 
وظايف اصلي سازمان بازرسي است، سعي داريم پيشگيري را به 
ساير موارد ترجيح دهيم؛ اما اگر به نتيجه رسيديم که هشدارها 
و تذکره��اي ما نتيج��ه اي به همراه ندارد برخورد قاطع خواهيم 
داشت. وي با بيان اينکه در شأن نظام ما نيست که فساد در اين 
س��طح قرار داشته باش��د، خاطرنشان کرد: در حوزه امبودزمان با 
11 کش��ور تفاهم نامه امضا کرديم که منجر به تبادل تجربيات 
و اطلاعات مي ش��ود. اين تفاهم نامه ها با کش��ورهاي اروپايي، 
آس��يايي، آفريقايي و ... امضاء ش��ده است. در رابطه با فساد قصد 
توجيه ندارم اما کش��ور ما 8 س��ال دوره س��خت جنگ را تحمل 
کرد، تمام جهان با ما جنگيد و پس از اين ش��رايط تحريم ها را 
براي ما وضع کرد. نبض اقتصاد در دست شما است و بايد دست 
به دس��ت هم دهيم تا فس��اد را ريش��ه کن کنيم و ما دست کمک 

را به سمت شما دراز مي کنيم.
رييس سازمان بازرسي کل کشور با اشاره به موردي که سال ها 
پيش در فرودگاه مهرآباد در خصوص تاجران و بازرگانان فرش 
اتفاق افتاده بود، گفت: بنا بر شرايط حاکم در آن دوران تعدادي 
از بازرگانان ش��ريف را مي ش��ناختم که فرش ابريشم را مي بردند 
اما نمي توانس��تند آن ها را بفروش��ند و مجبور بودند ابريش��م ها را 
مرج��وع کنن��د. تع��دادي از آنه��ا کار تجارت را ره��ا کردند و در 

دشت هاي قزوين کشاورزي مي کنند. فشار روي بازرگان سالم 
سنگين است و برخي ناخودآگاه به سمت کار خلاف گرايش پيدا 
مي کنند. ما مي توانيم به کمک هم کاري انجام دهيم. وي با بيان 
اينکه کارت هاي بازرگاني يک بار مصرف و صوري پدر اقتصاد 
را درآورده است، عنوان کرد: ان شاءالله پيرو اين جلسات بتوانيم 
کارت هاي بازرگاني صوري را از سيس��تم بازرگاني خارج کنيم 
تا صبحانه اي که خورديم حلال باش��د. جايگاه فعلي بازرگان و 
تجار در کش��ور ما جايگاه و ش��أن اصلي آنها نيس��ت. برخي افراد 
شايد چاره اي نداشته باشند. به همراه هم چرايي استفاده از اين 
کارت ه��ا را درک کني��م. ب��ازرگان و صادرکننده واقعي بايد رتبه 
اول را داش��ته باش��د در حاليکه اين موضوع در کش��ور ما قابل 

مشاهده نيست.
هشدار درباره شيوع فراگير فساد و رانت ���

همچنين رئيس اتاق بازرگاني ايران با هش��دار نس��بت به شيوع 
فراگير فس��اد و رانت تاکيد کرد: فس��اد اداري رش��د سرانه توليد 
ناخاص داخلي يک کشور را مي تواند از يک تا 8 درصد کاهش 
ده��د و در جاهايي که فس��اد اقتص��ادي وجود دارد رانت خواري 
نسبت به توليد سود آور مي شود. غلامحسين شافعي گفت: يکي از 
مشکلاتي که فعالان بخش خصوصي با آن مواجه هستند فساد 
و رانت است و شيوع فراگير فساد و رانت در کشور اين موضوع 
را متوجه همه مس��ئولين کرده که مبارزه با فس��اد و رانت بايد در 
اولويت کار سازمان هاي مربوطه باشد. رييس اتاق بازرگاني ايران 
افزود: فس��اد پيامدهاي سياس��ي، اجتماعي و اقتصادي گسترده 
اي دارد و مي تواند مس��ير رش��د اقتصادي را منحرف کند. وي 
افزود : براساس مطالعات فساد اداري رشد سرانه توليد ناخاص 
داخلي يک کش��ور را مي تواند از يک تا 8 درصد کاهش دهد و 
در جاهايي که فساد اقتصادي وجود دارد رانت خواري نسبت به 

توليد سود آور مي شود.
شافعي اظهار داشت: افزايش فعاليت هاي زيرزميني موجب بي 
ثباتي در کش��ور، اختلال در س��رمايه گذاري بلند مدت، انحراف 
استعدادها، صدمه جدي به اعتماد عمومي و شديدا روحيه فعالان 
اقتصادي درستکار را تضعيف مي کند و لطمه جبران ناپذيري به 
اقتصاد ايران مي زند. وي با اشاره به وضعيت فضاي کسب و کار 
کشور گفت: به دليل در هم پيچيدگي قوانين و مقررات هرگونه 
حرکت سازنده و مثبت را از فعالان اقتصادي گرفته و مديران پر 
ت��لاش در بنگاه ه��اي خود حدور 80 درصد دقت آنها صرف حل 
مشکلات به دليلي اين در هم پيچيدگي ها مي شود. رئيس اتاق 
بازرگاني ايران اظهار داش��ت: مش��کلات دست و پاگيري که در 
قوانين و مقررات وجود دارد، نه تنها باعث بروز مشکلاتي براي 
يک فعال اقتصادي در آغاز کار و ش��کل گيري کارش مي ش��ود، 
بلک��ه آن فع��ال اقتصادي اگر بخواه��د بنگاه خود را هم تعطيل 
کند، باز هم با اين مشکلات دست به گريبان است. رئيس اتاق 
بازرگاني ايران در مورد کارت هاي بازرگاني گفت: اقداماتي براي 
اين کارت ها و ساماندهي آن توسط اتاق ايران آغاز و در حال انجام 
است و مي خواهيم به اين موضوع فيصله دهيم، زيرا اين موضوع 

محيط کار را براي تجار ما هم مشکل کرده است.

گ�روه صنع�ت، مع�دن و تج�ارت: پس از برج��ام و مذاکرات تيم 
هسته اي دولت يازدهم با 6 کشور جهان، وضعيت صادرات فرش 
ايراني به عنوان يک نمونه از هويت و نشان کشورمان، افزايش 
يافت که يکي از دلايل آن بازگشت امريکا به سبد تجارت اين 
محصول بود. در فصل هشتم سياست هاي کلي اقتصاد مقاومتي 
بر موضوع فرش ايراني تاکيد شده که خود دليلي بر لزوم اجراي 
اقدامات ويژه در حوزه توليد و صادرات فرش دستباف ايراني است. 
براس��اس آخرين آمار گمرک جمهوري اس��لامي ايران، بيش از 
119 ميليون دلار فرش دستباف با وزن حدود هزار و 500 تن در 
5ماه نخست امسال از ايران به بازارهاي هدف صادر شد که در 
مقايسه با مدت مشابه سال گذشته رشد بيش از 18 درصدي را 
تجربه کرد. اين روند افزايشي از زمان اجراي برجام و توافق هاي 
هس��ته اي ش��کل گرفت که در 2 س��ال گذشته شاهد توقف روند 
کاهش��ي و آغاز روند افزايش��ي در صادرات بوديم به طوري که 
در س��ال 95، بيش از 359 ميليون دلار فرش دس��تباف از کش��ور 
صادر ش��د که رش��دي بيش از 25درصد در ارزش و 5/16 درصد 
در وزن را نس��بت به س��ال قبل از آن داش��ت و امريکا، آلمان، 
لبنان، امارات، پاکس��تان، ژاپن، انگليس، قطر، افريقاي جنوبي و 
اس��تراليا 10 مش��تري اصلي فرش دستباف ايران در سال 1395 
بودن��د و اي��ران در حالي به دنبال بازارهاي جديد صادراتي در اين 
حوزه است که هم اکنون بيشترين صادرات فرش به امريکاست. 
ظرفيت صادرات ايران در حالي دس��ت کم 500 ميليون دلار در 
سال است که سال 92 کمترين ميزان صادرات اين هنر- صنعت 
ايراني را داشتيم و براساس آمار گمرک 314 ميليون دلار فرش 
از کش��ور صادر ش��د. البته اين روند نزولي در س��ال 93 متوقف و 
روند افزايشي جايگزين آن شد و آمار صادرات سال 93 در اسفند 
به 330 ميليون دلار و در س��ال 94 به 350 ميليون دلار رس��يد. 
در نهايت نيز بند 22 برجام به لغو تحريم فرش دستبافت ايراني 
تاکيد کرد و براين اس��اس از ژانويه 2016 ) دي 94( به محض 
اعلام اجراي برجام، نخستين محموله فرش دستبافت ايراني از 
مبدأ هامبورگ آلمان به لس آنجلس امريکا ارسال شد و از بهمن 
94 يعني يک ماه پس از آن صادرات مستقيم از ايران به امريکا نيز 
اتفاق افتاد.  در همين حال  قائم مقام مرکز فرش ايران مي گويد: در 
بخش صادرات فرش دستباف، ايران در جايگاه نخست قرار دارد 
که آن نيز به دليل هنري بودن فرش دستباف ايراني است. امروز 
باي��د ب��ه جنبه هاي هنري و تجاري فرش توجه ويژه اي صورت 
گيرد. به گزارش ايسنا، مجتبي فيض اللهي اظهار کرد: فرشبافان 
با سرپنجه هاي خود هنر ماندگاري چون فرش را خلق مي کنند، در 
زمان کنوني که اقتصاد مقاومتي يکي از موضوعات مهم به شمار 
مي آيد توسعه صنعت فرش از اهميت ويژه اي برخوردار است. وي 
افزود: ترويج توليد فرش دستباف مصداق بارز اقتصاد مقاومتي 
است؛ چرا که اين صنعت نقش مهمي را در بحث ايجاد اشتغال 
پايدار و کاهش بيکاري و ارزآوري ايفا مي کند. با حداقل سرمايه 

در صنعت فرش مي توان اشتغال ايجاد کرد.
فيض اللهي تصريح کرد: قبل از دهه 80 در بخش صادرات فرش 
دس��تباف، صادراتي بالغ بر يک ميليارد دلار در س��ال داشتيم که 
اين صادرات بنا به دلايلي در مقابل واردات قرار داشت، ولي پس 

از آن ش��اهد صادرات پايدار در اين صنعت هس��تيم که سال هاي 
متمادي است که با قوت ادامه دارد. وي افزود: سال هاي 1391 
و 1392 صنعت فرش با مش��کلاتي از نظر صادرات مواجه ش��د 
ولي پس از توافق برجام ش��اهد رش��د در صادرات فرش دستباف 
هس��تيم. پارس��ال 23.8 درصد افزايش داش��تيم و امسال نيز در 
ش��ش ماهه نخس��ت سال 13.3 درصد افزايش ثبت شده است. 
قائم مقام مرکز فرش ايران خاطرنش��ان کرد: در حال حاضر در 
مجموع 320 هزار نفر بيمه ش��ده فرش بافي هس��تند و بيش از 
500 هزار نفر متقاضي دريافت بيمه از اين طريق هستند و اين در 
شرايطي است که يک ميليون فرشباف در کشور مشغول فعاليت 
در اين صنعت هستند. وي در ادامه گفت: يک سوم توليد مربوط 
به تقاضاي داخل اس��ت و دو س��وم در بخش صادرات قرار دارد، 
با توجه به درصد تقاضاي داخلي لازم اس��ت در اين زمينه توجه 

ويژه اي داشته باشيم.
فيض اللهي افزود: تبليغات، بيمه فرش��بافان، ارائه تس��هيلات 
و معافيت ه��اي ماليات��ي در بخ��ش معافيت مالياتي مرکز فرش 
اي��ران در جه��ت معافي��ت از ارزش افزوده از جمله برنامه ها براي 
بهبود وضعيت بازار فرش و کمک به فرش��بافان اس��ت که در 
برنامه ريزي ها گنجانده ش��ده اس��ت. وي يادآور شد: افزايش در 
بهاي تمام شده کالا موجب شده تا از رقباي خود در اين صنعت 
عقب بمانيم و اين در حالي اس��ت که در صورت تحقق معافيت 
ارزش افزوده شاهد کاهش 10 درصدي در بهاي تمام شده فرش 
دستباف خواهيم بود. او خاطرنشان کرد: کمبود بودجه وعدم توجه 
مسئولان موجب رکود در صنعت فرش دستباف شده است که 
اين عامل نقش مهمي را در محقق نکردن برنامه هاي برون مرزي 
ايفا کرده است. کارشناسان حوزه صادرات فرش دستباف ايراني 
معتقدند که صدور شناسنامه براي فرش دستباف با وجود اينکه در 
کشور به مرحله اجرايي رسيده است اما همه گير نشده است. اين 
شناسنامه مي تواند گواهي اصالت فرشهاي دستباف در بازارهاي 
داخلي و برون مرزي باشد. در اين ميان با توجه به ايجاد فضاي 
رقابتي امروز بايد بازاريابي نوين و راهبردي فرش در تمامي مراحل 
از مرحله تهيه مواد اوليه، بافت فرش تا عرضه به بازارهاي جهاني 
مورد توجه بيشتري قرار گيرد . با اين همه تلاش هاي زيادي براي 
کسب بازارهاي هدف صادراتي فرش دستباف صورت گرفته و 
امروزه کشورهاي بسياري شروع به توليد فرش کرده اند که بايد با 
کاهش قيمت تمام شده، ارتقاي کيفيت و نقوش زيبا همچنان در 
توليد فرش در دنيا حرف اول را بزنيم . حقيقت اين است که هزينه 
تامين مواد اوليه توليد فرش کاهش يابد. بازاريابي در کشورهاي 
مختلف انجام شده و صادرکنندگان درصدد هستند تا با بازاريابي 
موفق، اين کشورها به بازارهاي هدف صادراتي هنر صنعت فرش 
دس��تباف تبديل ش��ود. بازاريابي سنتي يکي از مشکلات و موانع 
صادرات فرش ايران است که در صورت استمرار منجر به دستيابي 
بيش از پيش بازار توس��ط رقباي خارجي و نزول س��هم صادرات 
فرش ايران خواهد شد. نقشه و کيفيت فرش ايراني را متمايز با 
ديگر توليدات جهان مي کند، با اين همه قانون قاليبافي متمرکز 
بايد مورد حمايت جدي دولت قرار گيرد تا توليد فرش در کشور 

سامان دهي شده و از حالت سنتي خارج شود.

در نشست مشترک با ريیس سازمان بازرسی مطرح شد؛

گلايه های اتاق از فساد فراگیر
با کسب مقام نخست در صادرات؛

فرش ايران جايگاهش را پس گرفت


